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Niedawno min¹³ pierwszy kwarta³, od kiedy obowi¹zuj¹ nowe przepisy zmieniaj¹ce kompetencje
w zakresie powo³ywania pañstwowych powiatowych inspektorów sanitarnych. Wspomniana noweliza-
cja budzi³a zastrze¿enia w szczególnoœci ze strony pañstwowych wojewódzkich inspektorów sanitar-
nych, którzy na rzecz starostów utracili prawo powo³ywania pañstwowych powiatowych inspektorów
sanitarnych. Na etapie prac legislacyjnych podnoszone by³y w¹tpliwoœci, czy odejœcie od struktury pod-
leg³oœci pionowej, w której inspektorzy powiatowi podlegaj¹ inspektorowi wojewódzkiemu, nie wp³ynie
na sprawnoœæ dzia³ania inspekcji. Istnia³y obawy, ¿e podporz¹dkowanie starostom struktur powiato-
wych inspekcji utrudni sprawowanie nadzoru nad pañstwowymi powiatowymi inspektorami sanitarny-
mi przez inspektorów wojewódzkich. Wskazywano ponadto na ograniczenie mo¿liwoœci szybkiego
reagowania w przypadku wyst¹pienia zagro¿enia sanitarnego b¹dŸ epidemiologicznego.

Niedawno dotar³y do mnie sygna³y o zamiarze dokonania dalszych zmian w organizacji i funkcjono-
waniu tych s³u¿b. Jednym ze skutków proponowanych zmian mia³oby byæ pozbawienie wojewódzkich
s³u¿b sanitarno-epidemiologicznych mo¿liwoœci uzyskiwania dochodów – rozumianych jako dochody
w³asne danej jednostki – z tytu³u przeprowadzania przez dzia³ laboratoryjny badañ o charakterze ko-
mercyjnym. Obecnie, w przypadku niektórych wojewódzkich stacji sanitarno-epidemiologicznych, us-
³ugi takie stanowi¹ nawet 75% ogólnej liczby przeprowadzanych badañ, a dochody uzyskane w ten
sposób s¹ istotnym Ÿród³em finansowania dzia³añ inspekcji szczebla wojewódzkiego.

Istniej¹ obawy, ¿e wejœcie w ¿ycie wskazanej zmiany mo¿e doprowadziæ do znacznego uszczuplenia
puli œrodków finansowych, jakimi dysponuje inspekcja. Mo¿e to z kolei oznaczaæ powa¿ne problemy
z utrzymaniem wykwalifikowanych pracowników, niezbêdnych do obs³ugi wysokiej klasy sprzêtu
pomiarowo-badawczego i diagnostycznego. Wskazane wy¿ej okolicznoœci skutkowaæ mog¹ tak¿e wy-
st¹pieniem problemów z utrzymaniem systemu zarz¹dzania jakoœci¹ w laboratorium inspekcji oraz
utrat¹ akredytacji przez to laboratorium. W efekcie tego nale¿y spodziewaæ siê wzrostu kosztów dzia³al-
noœci, poniewa¿ niektóre badania bêd¹ musia³y byæ zlecane laboratoriom z akredytacj¹. Ponadto, w nie-
których przypadkach, zagro¿one mo¿e byæ wykonywanie zadañ ustawowych na³o¿onych na inspekcjê,
na przyk³ad z powodu braku pracowników.

Pañstwowa Inspekcja Sanitarna jest s³u¿b¹ w zasadniczy sposób odpowiedzialn¹ za podejmowanie
dzia³añ w celu zapobiegania powstawaniu chorób, w tym chorób zakaŸnych. Sprawne dzia³anie inspek-
cji ma zatem bezpoœredni i istotny wp³yw na bezpieczeñstwo w obszarze zdrowia publicznego. Koniecz-
noœæ zapewnienia nale¿ytej jakoœci i sprawnoœci dzia³añ inspekcji nabiera jeszcze wiêkszego znaczenia,
jeœli zwa¿yæ na fakt, ¿e w obecnych czasach coraz powszechniejsze staje siê zagro¿enie o charakterze
epidemiologicznym. W tym miejscu nale¿y podkreœliæ, ¿e wszelkie zmiany powoduj¹ce zachwianie siê
sprawnoœci dzia³ania wskazanych s³u¿b s¹ nierozerwalnie zwi¹zane z ryzykiem, które mo¿e siê zmate-
rializowaæ, na przyk³ad w momencie wyst¹pienia zagro¿enia epidemi¹.

Dlatego te¿ zwracam siê do Pani Minister z proœb¹ o ocenê dzia³ania s³u¿b w warunkach podporz¹d-
kowania inspekcji powiatowych starostwom. W szczególnoœci proszê o informacjê, czy w okresie tym
odnotowano jakiekolwiek sygna³y mog¹ce œwiadczyæ o obni¿eniu sprawnoœci dzia³ania inspekcji.

Ponadto proszê tak¿e o wskazanie, czy wed³ug Pani Minister uzasadnione mog¹ byæ, zaprezentowa-
ne wy¿ej, obawy zwi¹zane ze zmianami w zakresie zasad przeprowadzania badañ komercyjnych.

Z wyrazami szacunku
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